

ALMANYA'DA 2012 ARALIK AYI İTİBARIYLA ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK ALANINDA MEYDANA GELEN ÖNEMLİ GELİŞMELER

1. İstihdam Piyasası

Çalışanların sayısı, Aralık 2012'de bir ay öncesine göre önemli bir değişme göstermemiş ve 41,94 milyon olarak kayıtlara geçmiştir. Federal İstatistik Dairesi'nin verilerine göre bir yıl öncesine göre kıyaslandığında çalışanların sayısı, 245.000 (% 0,6) artış göstermiştir. Ayrıca, Ekim 2012 itibarıyla sigortaya tabi çalışanların sayısı bir yıl öncesine göre 406.000 (% 1,4) artarak 29,44 milyon olarak kaydedilmiştir.

Öte yandan, ikinci basamak işsizlik parası alanların istihdam edildiği statüde çalışanların sayısı, Kasım 2012'de bir yıl öncesine göre 18.000 (% 11) azalarak 140.000 olarak kayıtlara geçmiştir. Düşük ücretli işlerde çalışanların sayısı ise 2012 Ekim ayı itibarıyla bir yıl öncesine göre 44.000 (% 0,9) azalarak 4,81 milyona inmiştir. Diğer taraftan, aynı dönemde sigortalı çalışanların % 9'ini teşkil eden 2,68 milyon sigortalı gelirlerini artırmak amacıyla düşük ücretli ikinci bir işte çalışmıştır. Bu sayı bir yıl öncesine göre 67.000 (% 2,6) daha fazladır.

Serbest olarak çalışanların sayıları (kendi aile şirketlerinde çalışanların sayıları da dahil), 2012 yılının üçüncü çeyreğinde 3.000 (% 0,1) azalarak 4,55 milyona yükselmiştir.

Bölgesel olarak değerlendirildiğinde sigortaya tabi çalışanların sayısı, Ekim 2012 itibarıyla bir yıl öncesine göre Batı Almanya'da % 1,5, Doğu Almanya'da ise % 0,8 oranında artmıştır. En büyük artış % 3,0 ile son 6 ayda olduğu gibi bu ayda da Berlin Eyaletinde gerçekleşirken, geçen aylarda olduğu gibi yine Saksonya-Anhalt Eyaletinde % 1,1 oranında azalma kaydedilmiştir.

Çalışan sayıları sektörlere göre değerlendirildiğinde, bir yıl öncesine göre hemen hemen tüm sektörlerde artışlar devam etmiştir. Ekonomik hizmet sektöründe 150.000 (% 4,8), imalat sektöründe 85.000 (% 1,3), sağlık ve sosyal hizmet alanlarında 66.000 (% 1,8) artış gerçekleşmiş, ödünç işçi veren sektörde ise – 59.000 (% -7,1) azalma kaydedilmiştir.

Alınan kesinleşmemiş en son verilere göre, 2012 Ekim ayında 72.000 çalışana kısa süreli çalışma ödeneği ödenmiştir. Bu sayı bir ay öncesine göre 24.000, bir yıl öncesine göre ise

2.000 daha fazladır. Kesinleşen en son verilere göre ise, 2012 Haziran ayında 71.000 sigortalı kısa süreli çalışma ödeneği almıştır.

2. İşsiz Sayıları

Almanya'daki işsizlerin sayısı, Aralık 2012'de bir ay öncesine göre 88.000 (% 3) artarak 2.840.000 olarak kaydedilmiştir. Son üç yılda kış mevsiminin etkisiyle işsizlik Aralık ayında ortalama 71.000 artmıştır. 2012 Aralık ayı işsiz sayısında bir yıl öncesine kıyaslandığında 60.000 (% 2) artış kaydedilmiştir.

İşsizlerin sayısı bölgesel olarak değerlendirildiğinde Batı Almanya'da Aralık 2012 itibariyle bir ay öncesine göre 48.000 (% 3) artarak 1.974.000'e, Doğu Almanya'daki işsizlerin sayısı ise bir ay öncesine göre 40.000 (% 5) artarak 866.000'e yükselmiştir. Aynı ay itibariyle işsizlerin sayısı, bir yıl öncesine göre Batı Almanya'da 87.000 (% 5) artarken, Doğu Almanya'da 27.000 (% 3) azalmıştır.

2012 Aralık ayı işsizlik oranı % 6,7 olarak gerçekleşmiştir. Bu oran bir yıl öncesine göre % 0,1 daha fazladır. Yine 2012 Aralık ayı itibariyle bölge olarak işsizlik oranı, Batı Almanya'da % 5,8, Doğu Almanya'da ise % 10,3 olarak kayıtlara geçmiştir. Geçen yılın aynı dönemine göre işsizlik oranı, Batı Almanya'da % 0,2 artarken, Doğu Almanya'da % 0,3 azalmıştır.

Diğer taraftan, yabancı işsizlerin sayısı 2012 Aralık ayı itibariyle bir ay öncesine göre 10.774 artarak 475.560'a (% 14,2) yükselmiştir. Ayrıca, yine anılan Aralık ayı itibariyle işsiz vatandaşlarımızın sayısı bir ay öncesine göre 1.668 artarak 142.149 (% 21,0) olarak kayıtlara geçmiştir. Bir yıl öncesine kıyaslandığında işsiz vatandaşlarımızın sayısı 3.009 artmıştır. İşsiz vatandaşlarımızın 79.218'i erkeklerden, 62.931 kadınlardan oluşmakta, bunlardan 13.481'i 25 yaşın altında, 106.270'i 25 ile 50 yaşları arasında, 22.378'i ise 50 ile 65 yaşları arasındadır.

3. I. ve II. Basamak İşsizlik Parası Alanların Sayısı

Aralık 2012'de 2.840.000 işsizin 924.000'i (% 33) birinci basamak işsizlik parası alırken, 1.915.000'i (% 67) ikinci basamak işsizlik parası almıştır. Bir ay öncesine göre birinci basamak işsizlik parası alanların sayısı 60.000 (% 7), ikinci basamak işsizlik parası alanların sayısı ise 28.000 (% 1) artmıştır. Bir yıl öncesine göre kıyaslandığında birinci basamak

işsizlik parası alanların sayısı, 111.000 (% 14) artmış, ikinci basamak işsizlik parası alanların sayısında geçen aylarda da olduğu gibi düşüş devam etmiştir.

Diğer taraftan, Aralık 2012’de 142.149 işsiz vatandaşımızın 25.531’i (% 17,96) birinci basamak işsizlik parası alırken, 116.618’i (% 82,04) ikinci basamak işsizlik parası almıştır.

4. Meslek Eğitimi

Ekim 2011’den Aralık 2012’ye kadar İş Ajanslarına toplam 43.000 açık meslek eğitim yeri bildirilmiştir.

Yine aynı dönemde 65.500 genç meslek eğitimi yeri başvurusunda bulunmuştur.

Aralık 2012 ayının ortasına kadar başvuru sahibi 24.700 gence henüz meslek eğitimi yeri bulunamamıştır.

5. İkili ve Çok Taraflı Sözleşmelerin Uygulanmasına İlişkin Değerlendirmeler

Türkiye-Almanya İstisna Akdi İşgücü Anlaşması çerçevesinde Almanya’da 2012 Aralık ayında 156’sı inşaat sektöründe ve 214’ü inşaat yan sanayiinde olmak üzere toplam 371 vatandaşımız istihdam edilmiştir.

6. Mevzuat Değişiklikleri

6.1. Çalışma

6.1.1. İkinci Basamak İşsizlik Parası (Harz IV) Miktarı Artırıldı

01.01.2013 tarihi itibarıyla ikinci basamak işsizlik parası uygulaması çerçevesinde hak sahipleri için yardım miktarları artırılmıştır. Yalnız yaşayanlar için mutlak yardım miktarı 374 Avro’dan 382 Avro’ya çıkarılmıştır. Aşağıda yardım basamaklarına göre mutlak yardım miktarları belirtilmiştir. Sosyal Kanun’un 12’nci Kitabına göre istihdam piyasası dışında kalan ve yardıma muhtaç kişiler için ödenen sosyal yardım ödenekleri de yardım miktarlarıyla aynıdır:

- 1’inci yardım miktarı (Yalnız yaşayan ve

yalnız çocuk yetiştiren hak sahipleri)	:	382 Avro
• 2'nci yardım miktarı (Aynı hanede yaşayan eşlerden her biri için)	:	345 Avro
• 3'üncü yardım miktarı (Ailesi yanında yaşayan yetişkin hak sahipleri)	:	306 Avro
• 4'üncü yardım miktarı (14-18 yaşındaki çocuklar)	:	289 Avro
• 5'inci yardım miktarı (6-14 yaşındaki çocuklar)	:	255 Avro
• 6'ncı yardım miktarı (0-6 yaşındaki çocuklar)	:	224 Avro

6.1.2. Kısa Süreli Çalışma Ödeneği

Kısa Süreli Çalışma Ödeneği Tüzüğü'nde 14 Aralık 2012 tarihli yapılan değişiklikle 6 ayla sınırlandırılan kısa süreli çalışma ödeneği süresi, 31.12.2013 tarihine kadar doğacak talep hakları için 12 aya kadar uzatılmıştır.

6.1.3. Düşük Ücretli İşlerde Çalışanlar (Minijob)

1 Ocak 2013 tarihi itibariye düşük ücretli işlerde çalışılmasına ilişkin yeni düzenlemeler yürürlüğe girmiştir. Bu tür işlerde çalışanlara ödenen ücret 50 Avro artırılmıştır. Ayrıca, düşük ücretli işlerde çalışanlar emeklilik sigortasına tabi olacaklar, ancak başvurmaları halinde emeklilik sigortasından muaf tutulacaklardır.

Düşük ücretli işlerde azami ücret sınırı 800 Avro'dan 850 Avro'ya yükseltilmiştir. Diğer bir deyişle 850 Avro'ya kadar olan ücretler düşük ücretli işler sınıfına dahil edilmiştir.

6.1.4. İşverenlerin İflas Fonu Aidatı

İşverenler tarafından iflas fonuna ödenen aidat miktarı, 2013 yılında ücretlerin % 0,15'i olarak belirlenmiştir. 2012 yılında aidat, % 0,04 oranında kesilmiştir. Bilindiği üzere, çalışanların alacaklarını teminat altına almaya yönelik oluşturulan iflas fonu, işverenlerden kesilen aidatlar ile finanse edilmektedir.

6.2. Sosyal Güvenlik

6.2.1. Emeklilik Sigortası Prim Oranı

Emeklilik sigortası prim oranı, 1 Ocak 2013 tarihinden itibaren % 19,6'dan % 18,9'a, madenciler sigortası prim oranı ise % 26'dan % 25,1'e indirilmiştir.

6.2.2. İsteğe Bağlı Asgari Sigorta Prim Miktarı

Yaşlılık sigortası isteğe bağlı aylık asgari prim miktarı, 1 Ocak 2013 tarihinden itibaren 85,05 Avro olarak belirlenmiştir.

6.2.3. Sağlık Sigortası Prim Oranı Değişmedi

Sağlık sigortası prim oranında herhangi bir değişiklik olmamış ve % 15,5 olarak kalmıştır. Bu miktarın % 8,2'sı sigortalılar, % 7,3'ü işverenler tarafından karşılanacaktır.

6.2.4. Sanatçıların Sosyal Güvenliği Prim Oranı

Sanatçıların sosyal sigorta prim oranı 2013 yılı için % 3,9'dan % 4,1'e yükseltilmiştir.

6.2.5. Bakım Sigortası Prim Oranı

01.01.2013 tarihi itibarıyla bakım sigortası prim oranı çocuklu sigortalılarda % 1,95'den % 2,05'e çocuksuz sigortalılar da ise % 2,2'den % 2,3'e artırılmıştır. (İşveren ve işçi oranı yarı yarıya)

6.2.6. Yaşlılık Aylığı Alanlar İçin Ek Kazanç Sınırları

Düşük ücretli işlerde kazanç sınırının 450 Avroya çıkartılmasıyla yaşlılık aylığı alanlarda da kazanç sınırları yükseltilmiştir. Buna göre, 65 yaşını doldurmadan emekli olanlar ile işgöremezlik aylığı alanlar kişiler, emekli aylıklarında kesintiye gidilmeden 450 Avroya kadar kazanç elde edebileceklerdir.

6.2.7. Sosyal Güvenlik Primlerine Esas Alınan Ücret Üst Sınırları (Avro olarak)Eski Eyaletler

Yaşlılık sigortası

Yıllık : 69.600

Aylık : 5.800

Madenciler yaşlılık sigortası

Yıllık : 85.200

Aylık : 7.100

İşsizlik sigortası

Yıllık : 69.600

Aylık : 5.800

Yasal hastalık sigortası

Yıllık : 52.200

Aylık : 4.350

Bakım sigortası

Yıllık : 47.250

Aylık : 3.937,50

Yeni Eyaletler

Yaşlılık sigortası

Yıllık : 58.800

Aylık : 4.900

Madenciler yaşlılık sigortası

Yıllık : 72.600

Aylık : 6.050

İşsizlik sigortası

Yıllık : 58.800

Aylık : 4.900

Yasal hastalık sigortası

Yıllık : 52.200

Aylık : 4.350

Bakım sigortası

Yıllık : 47.250

Aylık : 3.937,50

6.3. Bakım Sigortası Ödemeleri

2013 yılında bakım sigortası ödenekleri, bakım durumu basamaklarına göre aşağıda belirtilen miktarlar arasında ödenecektir.

0 – 1. basamak bakım durumu	:	120 - 225 Avro,
1. basamak bakım durumu	:	305 - 665 Avro,
2. basamak bakım durumu	:	525 - 1250 Avro,
3. basamak bakım durumu	:	799 - 1.550 Avro ve
özel mağduriyet durumları	:	1918 Avro.

6.4. Aile Yardımları

6.4.1. Çocuk Parası Miktarları Değişmedi

Çocuk paraları 2013 yılı için değişmemiş olup, aşağıda belirtilen meblağlar geçerlidir.

Almanya'daki çocuklar için:

1. çocuk için: 184 Avro.

2. çocuk için: 184 Avro.

3. çocuk için: 190 Avro.

4. ve sonraki

her çocuk için: 215 Avro.

Türkiye'deki çocuklar için:

1. çocuk için : 5,11 Avro.

2. çocuk için : 12,78 Avro.

3. ve 4. çocuk için : 30,68 Avro.

5. ve sonraki

her çocuk için : 35,79 Avro

6.4.2. Çocuk Muafiyet Miktarı

Gelir vergisinde dikkate alınan çocuk muafiyet miktarında bir değişiklik olmamış ve her bir çocuk için 7008 Avro olarak kalmıştır.

6.4.3. Çocuk Nafaka Miktarları

Eşlerinden ayrı çocuklarını yetiştiren ebeveynlerin çocukları için talep edecekleri nafaka miktarları:

6 yaşını doldurmamış çocuklar için: 317 Avro,

12 yaşını doldurmamış çocuklar için: 364 Avro,

18 yaşını doldurmamış çocuklar için: 426 Avro.

18 yaşını doldurmuş çocuklar için: 588 Avro

6.4.4. Ebeveyn Parası

2013 yılı için ebeveyn parasında herhangi bir değişiklik olmamıştır. Tek başına çocuk yetiştiren anne babalar yıllık gelirlerinin 250.000 Avro'dan veya beraber çocuk yetiştiren ebeveynler yıllık gelirlerinin 500.000 Avrodan fazla olması halinde ebeveyn parası alamayacaklardır.

1.200 Avrodan fazla geliri olan ebeveynler gelirlerinin % 65'i oranında (bugüne kadar % 67), bu miktardan az geliri olanlar ise % 67'si oranında ebeveyn parası alabileceklerdir.

En az 300 Avro ve en çok 1.800 Avro ebeveyn parası ödenmeye devam edilecektir. İkinci basamak işsizlik parası alan ebeveynlerin ebeveyn parası ikinci basamak işsizlik parasının hesabında nazari dikkate alınacaktır.

6.5. Diğer

Muayene İdari Masraf Ücreti

Hekimler tarafından sigortalılardan her üç aylık dönem için bir defaya mahsus alınan 10 Avro muayene idari masraf ücreti (Praxisgebühr) 1 Ocak 2013 tarihinden itibaren kaldırılmıştır.

7. Sayısal Veriler

	Aylık Veriler		2011 Aralık Ayına Göre	
	Aralık 2012	Kasım 2012	Artma (+) veya Azalma (-)	Yüzde (%) olarak
Tüm Çalışanlar		41.936.000		0,6
Sigortaya tabi işlerde çalışanlar	29.444.700 (Ekim 2012)	29.397.300 (Eylül 2012)		1,4
İşsizler	2.839.821	2.751.480	59.615	2,1
* erkekler % 54,0	1.533.529	1.457.122	57.064	3,9
* kadınlar % 46,0	1.306.292	1.294.358	2.551	0,2
* 25 yaşını doldurmamış % 8,9	251.834	246.603	12.067	5,0
* 50 yaşını doldurmuş % 32,4	921.482	890.530	34.762	3,9
* 55 yaşını doldurmuş % 19,4	551.097	534.257	27.379	5,2
* Almanlar % 83,1	2.360.273	2.228.801	33.421	1,4
* Yabancılar % 16,7	475.560	464.786	25.677	5,7
* Türkler	142.149	140.481	3.009	
“ İşsizlik oranları (%)				
* Tüm çalışanlar	6,7	6,5	6,6	
Erkekler	6,8	6,5	6,6	
Kadınlar	6,5	6,5	6,6	
25 yaşını doldurmamış olanlar	5,4	5,3	5,1	
50 yaşını doldurmuş olanlar	7,6	7,3	7,6	
- Yabancılar	14,2	13,9	14,0	
- Almanlar	6,0	5,8	6,0	
- Türkler	21,0	20,8	21,3	
Bildirilen açık işler				
-Ay başından beri	137.482	157.614	-28.069	-17,0
- Yıl başından beri	2.022.943	1.885.461	-209.959	-9,4
- Halen mevcut	420.537	450.605	-46.514	-10,0
Yardım alanlar				
Birinci basamak işsizlik parası	875.178	813.638	98.767	12,7
İkinci basamak işsizlik parası	4.361.811	4.351.547	-65.090	-1,5
Sosyal yardım	1.683.316	1.682.089	-9.629	-0,6

Kaynak: Federal İş Ajansı